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GAP Idaresi Başkanlıgı , "GAP Master Pla nı"nın yerini alacak. Güneydogu Anadolu Bölge 
Kalkınma Planı çalışmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktad ı r . 

Teknisyen olarak hazırlık ça lışmasında görev aldıgım ve 1989 yılında tamamlanan Master 
Planı'nın uygulanmaya başlaması üzerinden geçen 10 yıl. P lanın sadece güncelleştiril mesi ihti· 
yacını degil. kapsam ve yaklaşım gibi başka degişiklikleri de gündeme getirmişti r. Son on yılda 
Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve ka lkın

ınayla ilgili bazı temel kavramlar daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde. çevre ve doga ı kaynakların korunınası konu
la rı ile sürdürülebilir kalkınına yaklaşımı . kalkınına literaLüründe ön plana çıkm ıştı r. Kalkınına 

kavram ı artık salt. kaynakların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını i çerınemektedir. 

Artık sadece sulama ya da tarımsa l üretimi arttı rmak gündeme gelmemekted ir. Kalkınınanın 
odagına insan yerleştirilmiş ve doga ı kaynakların korunması birinci derecede önem kazanmış 
bulunmaktadır. 

Gündeın ·21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanla rı tarafından imzalanan Rio Zirvesi'ini takiben. başka konularda da 
önemli gelişıneler ortaya çıkmıştı r. 1994 'te Kah i re Konferansı "nüfus". 1995'te Peki n Konferan
s ı "cinsiyet dengeli kalkınma" konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem iştir . Kopenhag'da
ki ilkeler kalkınınada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştıı·. 1996'da Istan
bul'daki Habitat II Kent Zirvesi. ka lkınınanın ve gelişmenin kentsel baglaınına ili şk in degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su Po· 
ruınu. kalkınına ve su kaynaklarının geli ştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş yaklaşımla

rı ortaya koymuştu r. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretınekteyd i. Ancak 
bu gelişıneler GAP'ın genelinin. bir Lür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştiri lmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunınuştur. B ir 
diger fırsat ise. siyasi karar organının . GAP'ın 201 O yılına kadar tamamlanınası taliınatıyla bir
likte ortaya çıkmıştır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden saglanan girdi ve katkılarla . bu 
talimaLın geregini yerine getirme yolundaki önemli bir adım olarak gerçekleşmiş olacaklır. 

Katılımcı bir şekilde yapılınasını esas aldıgıınız Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınına Planı 

çalışması için tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
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degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin rırtınas ı toplantılar ı yapıldı. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntemlerinin 
belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları a lınd ı. 

Bu kitap. 27 Eylül 2000 tarihinde Gaziantep Ticaret Odası Toplantı salonunda yapılan top· 
lantıdaki konuşmaları kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu topla ntılarda 

ortaya konan görüşlerle sınırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracı lıgıy

la yapılacak katılım ve katkılar için bir dizi başka yöntem de uygulanmaktadır . Temsil edileme
yen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kullanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulan· 
maya çalışılacak ve Güneydogu Anadolu Bölge Kalkınma Planı bu kez aşagıdan yukarıya bir şe· 
kilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar tarafından çizilmiş şekliy le. uzmanlar tarafından 
gerçekleştiritmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge girmiş veya siyasi iradeye sunulmuş 
olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama an lay ışıyla gerçekleşti rilen ilk kapsam lı 

uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıy la ortaya çıkmakta olan yeni Güneydogu Anadolu 
Bölge Kalkınma P lan ı çalı şmalarının hazırlık aşamasında oldugu kadar uygulamada da başarı· 

lı olmasını diliyorum. 
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Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Projenin organizasyonuna. örgütlenme yapısına ilişkin görüntünün ortaya çıkması gerek. 

proje koordinatörümüz var. GAP idaresi arasında koordinasyonu saglıyor. Danışman arkadaş

larım ız var. Aşagı yukarı projeye danışmanlık yapan 1 O civarında uzman arkadaşımız var. Bun

lardan birisi aramızda. Prof. Turhan Aküzüm. Bunun dışında orada gördügün üz örgüt sırasında 
ça lışına grupları var. 

5 tane teknik çalışına grubu var 

Bölgesel planlama ça lışma grubu. 

Iktisadi planlama ve finansman modelleri çalı şma grubu. 

Sosyal planlama ça lışma grubu. 

Kırsa l ka lkınına ve Tarımsal planlama ça lışına grubu. 

Alt yapı ve çevre grubu. 

Iletişim grubu ve plana destek hizmetiyle ilgili çalı şanlarımız var. 

Iktisadi planlama ve finansınan modelleri grubu başkanı da aram ızda. Sayın Mehmet Polat 

Bölgesel planlama. mekansal planlamayla alt yapı çevre konulanndaki uzman arkadaşım ız

da aramızda. sosyal planlama grubu üyesi arkadaşımız Gökhan Metin Bey. 

Iletişim grubuyla ilgili arkadaşımız Mehmet Aslan ve Hakan bey burada. Organizasyonda 

böyle bir proje ekibiyle burada bulunmayan arkadaşlarıınız var Onların bi ı· bölümü şu sıı·a baş

ka illeı·de. 

Bu projeyle ilgili hem bilgilendirme toplantısı hem de görüş a lışverişi yapmak üzere bulunu

yorlar. 

Bildiginiz gibi şu anda yürürlükte olan 1989 yılında hazırlanmış olan Master Plan ı var. 1989 
yılı Master Planı. geleneksel merkezi plan anlayışıyla yapılmış ve hazırlanmış olan bilgi verici, 

kaynak degerlendirme. gelir artırmaya yönelik bir pl'Oje. Projeler bu plan çerçevesinde yürütül

ıneye ça lışı lıyor. 
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Şu anda hazırlanmakta olan planın önceki Master Plandan bir takım farkları var. Bunlar 
esas itibariyle şunlardır diyebiliriz. 

Birincisi bir defa bölgedeki ve dünyadaki gelişimi daha çok dikkate alıyor. Daha çok planın 
içine entegre etmeye çalışan bir anlayışla hazırlanıyor. Onemli bir başka özelligi katılımcılar 

önemli. katılımcının son derece öne çıkmış olan bir özelligi. hazırlanmakta olan planın yani katı

lımcılık deı·ken de, bu plandan bir defa etkilenecek olan bölge insanının katılmasını saglamak. 
bu nasıl olacak? Bu katı lımın sagıanması sivil toplum örgütleri ve çeş itli örgütlenmeler aracılı

gıyla olacaktır. Bunu bir yerde saglamak için bu tür toplantı la rı tertip ediyoruz ve bundan son
ra tekrar tertip edilecek. ve bu aşag ı yukarı planın hazı rlıg ının her önemli aşamasında tekrar 
edecektir. Onemli bir aşamaya gelmiş bulunuyoruz. Bu aşamada az önce ifade ettigim gibi eli
mizde planın özünü teşkil edecek olan bir taslak var. onu da burada ta rtışmak. sizlerin görüş
lerinizi almak istiyoruz. 

Katılımcılık toplantı larda olabiliyor. başka araçları da var. Mesela inanın belirli bölümleri
nin yine bir takım sivil toplum örgütlerine, ticaret odası . sanayi odası bun ların bazı örnekleri. 
Bu tür örgütlere katılınması. bu örgütler tarafından dogrudan dogruya plan içine girecek olan 
bir takım bölümlerin hazırlanması . böyle bir gi rişim im izde var. Say ın Aslan görüşmeler ini yap
mış. 

Bunun dışında katılımcılık derken sadece planlama- aşamasında degil. bir de uygulama aşa
masında katılımcılık önem taşıyor. planın uygulanmas ı . hayata geçiı'i lmesinde katılımcılık önem
li. do lay ıs ıyla bu projeden planın uygu lanmasından etkilenecek ola nların bir defa planın hem ha
zırlanma sürecine katı Imalı , hem de uygulama sürecinde etkin rol almalıdır. Bu son derece önem 
taşıyor. Demokratik bir yaklaşımı var. 

Onemli olan başka bir husus. ekonomik-sosyal ve çevresel gelişmeyi birlikte ele alan bir yak
laşım söz konusu. Burada çevre faktörü. daha fazla öne çıkıyor ve bunlarla baglantılı olarak sür
dürülebilir ka lkınma ilkesi benimsenmiş durumda ve tabii bu hemen insan unsurunun çok öne 
çıkmış oldugunu kendiliginden belki ortaya koyan bir yaklaşım . Insan odaklı bir kalkınma 

amaçlanıyor. 

Bu konuyla ilgili son olarak şunu özellikle belirtmek gerekiyor. Hatı r layacaksınız katılımcı

lıkla ilgili ilk aşamada burada da bir toplantı yapıld ı. Tüm GAP illerinde 9 ayrı ilde ayrı ayrı top
lantılar yapıldı. Plan hazırlıgı başlarken bilgilendirme toplantıla rı yapıldı. 14 Nisan-30 Mayıs 

arasında aşagı yukarı 1.5 ay süre zarfında tüm 9 GAP ilinde bilgilendirme toplantıları yap ıldı 

ve orada ilk katılım. saglanm ış oldu. P lanın hazırlanma aşamalarının ve hazırlanma yönetimi
ni görmeniz mümkün. 
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89 PLANININ 
DECERLENDIRİLMESI 

SOSYAL EYLEM PLANINıN 
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Şimdi bir defa en üstteki kesik çizgilerle ayrılan bölümü n üstünde 4 tane kutu halinde dışsal 

etkiler var. Dışsa l faktörler girdi veya dışsa l faktörler. orada hemen başta uluslararası gelişme· 

leri görüyorsunuz. 

Gündem 21 . GAP şemsiye programı. sonra ulusal programımız var. 8 inci 5 yıl lık kalkınma 

planı ve 2023 perspektifi. Uluslararası gelişmeler ded i~imiz zaman daha çok burada anlaşılma

sı gereken hem dünyadaki olup bitenler. dünyadaki gelişmeler. hem de bir takım uluslararası 
söz leşmeler ya da Türkiye'yi ba~layan Uluslararası yükümlülükler. Burada tabi hemen kolaylık

la akla gelecek şey Avrupa Birli~iyle olan Gümrük Birli~i . Türkiye'nin Avrupa Birligine tam üye 
aday ı oluşu. ve bun ların getirildi~i bir takım yükümlülükler var. Ister istemez bunlar birer belir
leyici faktör olarak plan hazırlıklarına giriyor. Yeni belli bir çerçeveyi bu tür uluslararası sözleş

me ve yükümlülükler oluşturuyor. Gündem 21 dedigirniz yine Uluslararası sözleşme 1992'de ya
p ılan Birleşmiş Milletler topla ntısında kabul edilen bir takım ilkeler var. Bunlar sürdürülebilir
likle ilgili bir takım kavramlar ve çevreyle ilgili bir takım kavramlar getirildi. Bunlar Gündem 
21 altında bir metin oluşturdu . Diger önemli bir yapı olarak. GAP Şemsiyeprogramı dedi~imiz 

şeyde yine Birleşmiş Milletlerle ile GAP Idaresi'nin birlikte imzaladıkları anlaşmalar. sözleşme-
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ler. kaynaklar. elbeu.e 8 inci 5 yıllık kalkınma planımızın temel ilkeleri ve oradaki temel yakla
şımlarda belirleyici faktörler oldugunu biliyorsunuz. Dolayıs ıyla beş yıllık kalkınma planı ayn ı 

zamanda 2023 yılına kadar olan bir perspektifini de içeriyor. Bütün bunlar artık daha önceki ya
ni şu anda yürürlükte olan 89 Master Planı ayrıca 93 yılında yapılan Sosyal Eylem Planı GAP 
Idaresi tarafından yapıldı. Bunların bugüne kadar başaramadıklaı·ı ve de bunların kapsanıadıgı 

ama ortada olan diger hususlarda saptanarak hazırlanmakta olan plana girdi veren faktörler 
olarak ortaya çıkıyor. Bütün bunlarla bir iletişim sol taraftaki 3 kutu halinde yer alıyorlar ve ta
bi burada veriler var. Alttaki elipsin içinde gözüküyor ve güncelleştiriliyor. Bunlardan gelen gir
dilerde kalkınma ihtiyaçlarına bir vizyon dedigiıniz doküman ortaya çıkıyor. Burada aslı sizde 
olması gereken bu küçük kitapçıkta zaten vizyon diye başlıyor. işte vizyon buradaki vizyon ya
ni biı·azdan daha. açık söyleyecegim. Sonı·a bu kalkınma ihtiyaçları bu vizyondan harekete 
2010 planı derken 2010 yılının son y ılı yani termin yılı olacak 2002·2010 dönemini kapsayan 
halen hazırlıgı yapılmakta olan planı kastediyoruz. Bunun anlaşılır bir strateji oldugu ortaya çı · 

kıyor. Bu doküman amaç ve stratejileri içerir. Elinizde bulunan dokümandan görebilirsiniz. Bu
gün tartışacagımız dokümanda. daha sonra kalkınına seçenekleri ortaya çıkacak. Senaryola ı·. 

kalkınma senaryoları bölge için hazırlanacak. Bundan hareketle bu son derece önemli doküman 
oldugu için işte bu kalkınına seçenekleri. senaryoları için uygun finansınan modelleri nelerdir? 
Onların her biri için hiçbir senaryo içinde bir finansınan modeli ya da modeller şefi diyelim oluş
turulacak ve bunlarla eşleştirilecek. 

Daha sonraki aşama bunlardan birisi bu senaryolardan birisi için seçilmiş olacak ki bunu si
yasi otorite yapacak. Bu seçim yapıldıktan sonra da bu kalkınma seçenegi bununla ilgili finans· 
man modelleri seti üzerine "Kalkınma Planı" inşa edilecek. Tabii biz de bu planın uygulanabilir 
olması lazım . Yani lafta kalacak bir doküman hazırlanınıyor. Amaç uygulanabil it' bir doküınana 
ulaşılınaya çalışılıyor. Dolayısıyla uygulamak gerekiyor. Uygulama programı da projeleı· içeri· 
yor. Somut kalkınma projeleri içerir ve bun ların da 2002-201 O dönemi boyunca uygu lanmasını 

izieyecek ve degeriendirecek bir sistem geliştirilecek. Yani biz bu p lanı yaptık uygulama progra
mı lazım . Projeler uygulama planını oluşturacak. GAP Idaresi bu sistemi uygulama aşamasın

da da yapacak sürekli takip edecek. Yani aksaklık ların oldugu noktada müdahale edilecek. ak
saklıkların giderilmesine ça lı şılacak. En sagda gördügünüz bitiş ik 2 kutu var. Burada birincisi 
bölge diyoruz. Ikincisi ilgili kamu kuruluşları diyor. Bunların sürekli olarak planın hazırlan ış sü
recine katkıları ifade ediyor. oklarla da görüyorsunuz. 

Vizyona bu amaç. hedef ve stratejiler dokümanına ve kalkınma seçenekleri ve ilgili finans
man modelleriyle ilgili olacak şekilde bunlara, onların görüşlerinden hareketle bu dokümanlara 
nihai şeklinin verileGegini ifade ediyor. Bu planın hazırlanış sürecinde katılımcılık son derece 
önemli bir faktör. 

Elinizdeki dokümanda başlangıçta bir vizyon var. bir paragrar halinde. Bu aslında plan ifa
desini bulan hususlar plan dönemin ötesine taşıyor. Yeni plan dönemi sonunda elbeu.e ifade edi
len şeylerin bütünüyle vizyon dedigirniz planın gerçekleşmesi mümkün degil. Bunlar asıl varmak 

8 



istedigirniz noktada nası l bir yapı olması gerekiyor. yani bir vizyonumuz var. Vizyona dogru ha
reket ede<:egiz. oraya dogru gide<:egiz. neleri içeriyor. orada görüyorsunuz Bir defa refah artışı

nı içeriyor. yani refa lıın artması ve yaygınlaşması . sadece artması yetmiyor. Kitlelere yayılma
sı lazım. Herkesin ekonomik faaliyetlerin katı lma fı rsatının verilmesini içeriyor. katkıda bulun
mak isteyen. çalışmak isteyen herkes aktivitelerin içinde yer alabilme! i diger bölgelerle gelişmiş

lik farkının kaldırılması gerekiyor. Kaynak larının etkili kullanımını. verimliligin, istihdamın art
tırılmasın ı . ulusal ekonomiyle tam olarak Pazar ekonomisi altında bütünleşmeyi, dışa açık de
mokratik bir toplum yapısını . güçlü. donatılmış egitilmiş bireylerin bütün bunları ileride kapsa
yan bir program. sürdürülebilir bir büyürneyi kapsıyor. Planın vizyon dedigimiz. 201 O yı lı na gel
digimizde bütünüyle gerçekleşmesini bekledigimiz bir şey degil. 201 O yılın ın sonuna geldigirniz
de o vizyonun gerçekleştigini görmeliyiz. yada gerçekleşmeye dogru önemli adımlar attıgımızı 

görebilmeliyiz. 

Bu planın genel amacı. katılımcılık yaklaşımıyla bölgedeki tüm insan ların yaşam kalitesini 
yükseltme ve bunu sürdürülebilir bulmak. bununla da ilgili olarak hedef ve stratejileri var. 

Planın . bu temel ilke ve stratejilerini hemen şöyle özetlemek mümkün. 

Daha öncede sözünü ettigim Avrupa Birligi normları ve "Bölgesel Kalkınma Politikaları" ile 
bir defa uyum saglayacak Avrupa Birligine Türkiye tam üye olmak niyetindeyse o zaman hem 
Avrupa Birligi normlarını uygular hale gelmesi,hem de Avrupa Birliginde bölgesel kalkınma pro
jeleri var. onlarla da uyum saglayan bir yaklaşım içersinde olmamız gerekiyor. Tabii yine sözü
ne ettigim daha önce Birleşmiş Milletler Sözleşmeleri ve diger U luslararası yükümlülüklerle 
uyum sagıa nması gerekiyor. 8 inci 5 Yıl lık Kalkınma Planı ve 2023 perspektifinin temel ilke ve 
politikalarının planın her aşamasında gözetilmesi gerekiyor. Bir başka ilke bölgenin ka lkınma

sında ekonomik. sosyal, kültürel mekansal ve çevre koruma boyutlarıyla entegre bir şekilde ve 
insanı gelişme temelinde katılımcılık ve sürdürü lebilirlik ilkelerine uygun plarak planın hazırlan

ması ve içeriginin de bununla uyumlu olmas ı gerekiyor. pazar ekonomisi son derece önemli. Pa
zar ekonomisinin rasyonel iş lem şeklinde olması gerekiyor. Bütün kurum ve kurallarıyla. ras
yonel işleme ve pazar ekonomisine gitmemiz gerekiyor ve bunu yaparken de hem yerel pazarı 

can landırmamız lazım. hem de ulusal pazarla bütünleşik bir halde gelişmey i saglamamız gere
kiyor. Tabii pazar her alanda hem sorun alanında çözüm üretmeyebilir. O zaman kamu inisiya
tifi kullanılacak ama nasıl kullanılacak pazarın etkin işleyişine kullanılacak ama piyasa ekono
misinin işleyişi bozmayacak şekilde. tam tersine onun etkin bir şekilde işlenmesi ni saglayacak 
şekilde olacak veya olması gerekiyor. 

Bir başka husus sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi için. beşeri. doga ı. ekonomik 
kaynak ların uyum içinde birbirlerini destekleyecek şekilde geliştirilmesi gerekiyor. ve bu arada 
da hem hedef gruplar var. özellikle destek ihtiyacında olan bunların bir şekilde bunlarla ilgili dü
zen lernelerin yapılması lazım. hem de çagdaş kurumsal yapılarının oluşturulması gerekiyor. Iş
te bunlarla ilgili gerekli düzenlernelerin yapılması ihtiyacı söz konusu. 
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Bölgede mekansal yapı hem pazar ekonomisinin işleyişin i saglayacak şekilde düzenlenecek. 
hem de çevre boyutunu öne çıkarsak bir şekilde düzeltilecek. Planın çok açıktır ki kaynak gerek
sinimi olacak. Planın uygulanabilmesi ve üretim kaynaklarının seferber edilmesine baglı . Kamu 
kaynaklarının da yetmedigi de aşikar. O zaman kamu dışı hem yerel hem de ulusal olarak da ha
rekete geçirmek gerekiyor. hem de uluslararası. Demek ki bu son derece öneml i bunun içinde 
bu tür kaynakları harekete geçirecek modellerin üretilmesi söz konusu. Hem yerel. hem ulusal 
hem de uluslar arası bölgede geliştirilecek bir takım modeller üretilmesi gerekir. 

Bir diger önemli konu istihdam. Istihdam la ilgili problemi n ne kadar önemli oldugunu biliyor
sunuz. Şimdi bunları ileriye atmak, mümkün degil, tam tersine bir an önce eldeki insan kaynak
larını sisteme dahil etmek. üretime katmak ekonomik aktivite ile bütünleştirmek ihtiyacı da var. 
Tabii bunların yanı sıra serveti korumak ve geliştirmek amaçları yerine getiriyor. Onun için bu 
beşeri kaynaklarını . insan kaynaklarını ekonomik anlamda kısa bir sürede hemen hızlı bir şekil

de saglayacak bir takım istihdam projelerinde planla birlikte devreye sokulacaktır. 

Şimdi planda hedef ve stratejiler ve uyumlu bir şekilde belirlenmiş olan ve sizlerle burada 
tartışmak. görüşlerinizi almak istedigirniz amaçlar var. 16 tane amaç ortaya çıkmış durumda. 
Bun ları görüntülü olarak görmeniz mümkün. 

1- Sürdürülebilir. büyüme ve gelişme alt yapısının dokümanı. Bu bir yerde kalkınmanın alt 
yapısı demek. fiziki, iktisadi ve beşeri alt yapısının güçlendirilmesi anlamını taşıyor. 

2- Planın bölgeler arası ve bölge içi gelişmişlik faktörünü azaltmak bu da gelir ve refah 
düzeyinin ve gelir dagılımın geliştirilmesi ile mümkündür. 

3- Pazar ekonomisini geliştirecek önlemler almak. ulusal pazarda bütün leşmeyi saglamak. 
Burada amaçlanan rekabetçi pazar ekonomisi. bunun içinde sürdürülebilir kalkınınayı 

bir yerde saglayacak olan dinamizmini verecek olan pazar ekonomisi. bunlar için uygun 
ortamın oluşturulması. 

4- Kamu özel kesiminin işbirligini güçlendirmek ve yerel girişimciligi desteklemek. Burada 
da daha çok yerel inisiyatifler· yerel hükmünde harekete geçirilmesi. 

5- Su, toprak ve biyolojik kaynakların verimli ve sürdürülebilir kullanımını saglamak. Bu 
da dogal kaynakların korunması su yönetiminin oluşturulması ve korumak. kullanmak 
ve dengesinin saglanması süreci olacak. 

6- Gıda güvenligi ve güvenilirligini saglamak. Bu ise gıda maddelerinin yeterli kalitede ve 
yeterli miktarda arz edilecegini göstermekte. 

7- Grupların kalkınmadan yararlanan insan ların kaynaklara erişimlerini ve kararlara ka
tılımı kolaylaştırmak. 
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8- Cinsiyet dengeli, toplumsal gelişme sürecini güçlendirmek. bölgenin sosyal yapısı 

dikkate alınarak. bireysel davranışların iyileştirilmesi anlamını taşıyorlar. 

9- Amaç yerel inisiyatifler öncülügünde kurumsal kapasiten in güçlendirilmesi için insan 
kaynakların ı gel iştirmek . Bu da kamu kuruluşlarının ve yerel yönetimlerin. kesimlerin 
örgütlü kalkınmada etkin rol alması için kapasitelerinin arttırılması anlamını taşıyor. 

10- Egitimle ilgili bir amaç örgün ve yaygın egitim olanaklarını artırmak. 

11- Saglıkla ilgili. saglık standartlarını yükseltmek. 

12- Kültürel birikimden kalkınma ve toplumsal bütünleşme sürecinden yararlanmak bir 
başka deyişle bölgenin kültürel birikiminden kalkınmada istifade etmek, degerlendir
mek. 

13- Mekan organizasyonun işlevsel kılınması ve yerleşimierin büyük yıgılmalarına ekono
mik toplumsal bir takım faydalar saglamaktadır. Toplumsal bir faydayı yükseltmek. 

14- Ag sistemleri kurmak ve güçlendirmek yoluyla kent işlevsel bütünlügünü saglamak. 
kent i lişkilerinin kalkınmadaki rollerinin belirlenmesi. 

15- Bir çevre yönetim sistemi oluşturmak. nasıl bir çevre yönetimi sistemi. çevre kalkınma
y ı bütünleştiren bir çevre yönetim sistemi. 

16- Tarihi kültür varlıklarının korumak, kurtarmak ve degerlendirmek. Yeni plandan önce
likle beklenenleri şu şekilde özetlemek mümkün. Ekonomik yapıda degişim sürecinin 
başlaması . bölge toplumunun yaşam ~alitesinin yükseltilmesi bölge ile uluslararası öl
çekteki deger farklarının azaltılması. Bölge içi ve dışı özel kaynakların katkısının sııg

~anması . istihdam olanaklarının artması. Daha pek çok beklenti var. 

Benim burada sunuşum bitti. Beni sabırla dinlediginiz için öncelikle teşekkür ediyorum. 

Şimdi bir tartışma kısmı olacak. Ama ondan önce iki hususu hatırlatmak ve bu konularda 
yardımcı olmanızı istiyorum. 

Bir Lanesi sizlere tek sayfalık form verilmiş olması lazım . Orada üç tane soru var. Bu form bi
zim için önemli, şimdi doldurulup verirseniz son derece önemli bir yol gösterici olacak. Bize bir 
yönde yol gösterecek bir form. Orada üç tane soru var. Bir Lanesi on altı tane amaçtan sizce en 
öncelikli gördügünüz 3 Lanesi hangileri. Onları belirtmenizi istirham ediyoruz. 

Bir başka konu burada yer almayıp da sizin olması gerekir dediginiz amaçlar var mıdır? Var
sa nelerdir? 

Size az önce sunmuş oldugum amaçtan asıl bundan şu amaçları o kadar önemli degil, bura
da olmasa da olabilirdi diyebilecekleriniz. varsa onları belirtmenizi istirham ediyorum. Şimdi 
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tartışma kısmına geçerken bir şey daha söylemek istiyorum. KayıLiara geçmesi bakımından ko
nuşmacıların öncelikle kendilerini takdim etmelerini rica ediyorum ki kayıtlarda kolaylıkla takip 
edebilelim. Mikrofon verilecek söz almak isteyenlere özellikle sayın başkan bir şeyler söylemek 
ister herhalde. 

Buyurun Sayın Aslan. 

Mehmet ASLAN- (Gaziantep Ticaret Odası Başkanı) 

Teşekkür ediyorum. hepinize hoş geldiniz diyorum. 

Sayın başkanım ızın özel sunumunu hepiniz biliyor. Ben de yararlandım . Tabi çok kapsamlı 
aslında. 16 hedefin içinde ortaya konulan hedeflerin içinde hepsi büyük bir önem taşıyor Bence 
bu hedefler hepsi birlikte ve iç içe yürümesi gereken hedefler. Tabii GAP bölgesinde bizim tes
pitierimize göre çok ana problemler de var. Bunlardan birisi programda geniş yer alıyor. Bölge
deki eşitsiz kalkınma veya dengesizlik ölçüsü. Bu konunun son derece önemli oldugunu düşünü
yoruz. Bu konuyu biraz açmak istiyorum. 

GAP bölgesindeki vilayetlere bakarsanız. gerek ekonomik anlamda. gerek kültürel-sosyal an
lamda gelişmişlik açısından hakikaten büyük dengesizlikler var. Aslında Türkiye'nin genelinde
ki bir problem. Şimdi de kendi bölgemizin içinde yaşanıyor, yani batıdaki gelişmişlik dengesi ile 
Güneydogu arasındaki yada Ortadogu Anadolu ile. Karadeniz arasındaki fark, bir anlamda bi
zim GAP bölgesindeki vilayetler arasındaki farktan az degil. Gaziantep bölgesinde objektif kri
teriere göre en gelişmiş iliz,yani bu yap ısına çok koyu bir yaklaşım ama Gaziantep'in içinde de 
aslında gelişmişlik açısından veya sosyal denge açısından ve gelir dagılım ı açısından çok büyük 
bir dengesizlikler var. Gaziantep bölgesi degerlendirilirken sanayi ve ticarete ulaşı lır potansiyel 
açısından degerlendirilir ve Türkiye bir zaman Anadolu tarihinden kalmış, ön ayak olmuş bir 
pozisyonda bir kent fakat Gaziantep'in de 1990'1ı yıllardan sonra a ldıgı güç oranı Gaziantep'te
ki gelir oranı fark başına düşen miktar arasında göz önüne alınd ıgında kafalardaki imajı ve Tür
kiye'de görüldügü kadar gelişm iş bir şehir olmadıgı kendiliginden ortaya çıkar. Ama Gaziantep"i 
Adıyaman' la. Şanlıurfa'yla ve Diyarbakır'la kıyas edilirse Gaziantep'in ana meseleleri ortaya çı

kar. GAP Master Planı. kalkınma planı ele alı nırken gelişmişlik dengesini düzeltmek, yani bir an
lamda eşitlik sagıamaya yönelik projeleri düşünürken çok gerçekçi olmak gerek. Türkiye'nin 
GAP bölgesindeki bütün gayretleri. Gaziantep gibi sanayi şehri yapayım derseniz eger eşitlen

meye yönelik başlangıç noktası bu olursa ona göre bir üçüncü müdavin noktada ugraşırsınız Ga
ziantep'in bu potansiyele ulaşmasındaki temel nedenleri görerek yani hiçbir temel neden oluş
madan bu gelişmişlik saglanamıyor. Gaziantep'teki egitim seviyesinin böyle kültürel. ahlak ba
kımından gelişmiş. çocukları yetiştirmelerim i degişik?. Bu konular çok ciddi bir şekilde incelen
mesi gerek. 

Gaziantep'in geldigi pozisyonlar bir Urfa'y ı veya bir Siirt'i veya Diyarbakır' ı bu pozisyona ge
tirmeyi düşünürken bu kriterler açısından bakıldıgında getirilip getiri lmeyecegini düşünüyorum. 
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Yani demek istedigim şu : Bu şehir lerin gelişmeye yönelik özelliklerini irdeleyerek degerlendir
mek ve eşitligi bu anlamda bu ciddi incelemeler dogrultusunda bir eş it l ik pl'Ogramına yöneltmek 
çok önemli diye düşünüyorum . Somut olarak Gaziantep'te sanayi gel iş imini daha ileriye götür
mek bu Gaziantep'teki dengesizligi. sosyal adaleti. Gaziantep'in daha da ulaşması gereken po
tansiyellere dogru Gaziantep'i geliştirmek anlamında olur ama bu arada Urfa'yı. Siirt'i. Diyar
bakır'ı ve Şırnak'ı ilieri gelişigüzel sıralıyorum onların özellikle de bu kriteriere yönelik neleri 
yaptı . özellikle bir sanayi şehri olabilecek mi? Bir turizm merkezi mi olabilir? Tarımsal merkez. 
tarımsal sanayi merkezi olabilir mi? Bu kriteriere göre onla rı da degerlendil'mek. onları da bu 
anlamda bir eşitlerneye dogru yöneltmek politikası zannediyorum ki .esas anlamda ayagı yere 
bassın diyorum. Yani biz bugüne kadar bunu hep karşı ladık. Bunda hem hiç birimizin suçu yok. 
hem de hepimizin suçu var. Biz Gaziantepliler olarak devamlı olarak sanayide. ticarette. daha 
ileriye gitmek üzerinde yogunlaştık. Ama bölgemizdeki ve civardaki illerde belli bir potansiyele 
getirmeden bunun mümkün olamayacagı gerçegine de çok yakın ilgi duyduk. Yani şu aşamadan 
sonra özell ikle GAP bölgesi entegre bir bölge. birbirinden kopmayan. her birisi belirli bir konu
da gelişmiş ama bir sepetin içine aldıgın ız zaman. içinde çürügü olmayan hepsi saglam olan ve 
birlikte bir şey ifade etmeyen bir yaklaşım var. Daha saglıklı günlere dogru gidecegiz. Bu Tür
kiye'nin genelinde bölgeler arası bir dengesizliginde giderilmesinde bir model teşkil edebilir. Böl
ge bazında esasında bu Türkiye'nin sorunu. Tabii bu anlamda bazen biraz daha haklı olarak si
temkar bir davranış içerisinde de bulunuyoruz. Yani diger illerin gelişmesi ile Gaziantep'in geliş

mesi arasındak i farkı sanki bir suçmuş gibi a lgı layanlara karşı . bundan da devleti kastediyo
rum. Ben aşagı yukarı 10 y ı la yakındır Gaziantep Ticaret Odası Yönetim Kurulu Başkan ı yım . Ge
rek Ankara'da gerekse bölgemizde gittigirniz bütün toplan tılarda biraz potansiyel suçluyınuşuz 
veya senin hiçbir şeyi söylemeye hakkın yok. her şeyi ha lletmişsiniz. daha ne burada konuşu
yormuşsunuz gibi bir tavır görüyorum. Buna karşılık yakışan ı göstereGegiz. Bu şuna benzer. bir 
insan çok çalı şacak. gecesini gündüzüne katacak. bir şeyler ögretecek. öbürü de ça lışmayacak. 

ben oturdugum yerde bir şey ler olsun diyecek. sonra çok ça lışana sen niye böyle bir seviyeye 
ulaştın gibi bir bakış açısına sahip olacak. Ben bölgedeki insanlar ımızın çalışmıyor anlamında . 
suçlamak istemiyorum. Gaziantep'in d ışında. GAP bölgesindeki şehirlere baktım . Finansınan ve
ya sermaye birikimi saglaın ış insanların hepsi oraları terk etmiş. Gelin lstanbul'a gidelim. Di
yarbakır. Siirt. Urfa. Mardin 'den hakikaten bir sermaye birikimi olalı. insan ların o/o 99'u Istan
bul' da. lzmir'de ve Ankara'dadı r . Ankara'yı da saymıyorum. Bursa'dadır. Oralara yatırım yap
mış. memleketine yönelik bir yatırım duygusunu gelişti rmeınişler. Gaziantep'te çok fa rkl ı. Peki 
ama insanlar niçin gitm iş. Buna da ayrı bir sebep olarak bakmak lazım . Onları suçlamak ola
rak da degil ama acaba biz o insanlara o bölgede yatırım yapma veya sanayide olmasa turizm 
de olur. veya ticarette olur. veya herhangi bir konuda o insanların orada kalmasına yönelik bir 
alt yapıyı saglayamaınışız diye düşünmemiz lazım. Sadece siz kazandınız gittiniz. başka bir ta
rafa yatırım yaptınız. biz kazand ık kendi ınemleketimize yatırım yaptık. Bir övünme veya olayı 

çözüınlenme noktasında bir sav olarak ileri sunulması lazım diye düşünüyorum. Gaziantep'te 
hep bunu söyleriz. Uzun yıllardır Ipek yolu üzerindedir. Erıneninin. yahudinin. el sanatlarında 
uzun süre i şlev gören bir bölgededir. ekilebilen arazileri azdır.lklim şartları wrdur. Dolayısıy la 
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bunları bir araya getirdiginizde bir karakter oluşuyor. Yani hep zora karşı. Bakın anda devletin 
sadece bir içki fabrikası var. O da çalı şır durumda degil, yani ne işçi. ne memur olmaya yönelik 
bir ortamda olmamış. iyi ki de olmamış. Insanlar bakmışlar ki biz ekmegimizi taştan çıkaraca
gız demişler. Şimdi 5000 tane işletme var. Toplam olarak Türkiye ihracatındaki 3.5 milyar do
larlık Gaziantep kökenli bölümlerinin ihracatı var. Yani bu da % 10'a tekabül eden 100 binin 
üzerinde çalışan istihdam çalışan insan sayısı var. Beşle çarpın 500.000 kişi sanayiyle istihdam 
ediliyor. 

Gaziantep. kurtuluş savaşında bile bakın açın okuyun gerek Atatürk'ün nutkunu okuyorum. 
orada da aynı ifadelerle yabancı gözüyle de aynı gerçekler ifade ediliyor. Bir tek Kuvay-i Milli· 
yeden destek almadık. Elli bin kişilik bir orduya karşın 16.000 nüfus var. Onun 6.bini şehittir. 
8 bin yaralı verdi. Bu şartlar içerisinde Kuvay-i Milliye de bir bölük yapsın. Bunlar digerlerin
den çok mu iyi?. Çok mu cesur.? Şu insanların bir ara dünyada büyük bir ekonomik gelişme sag
layıp ta yani insanları komplekse sokup bizde bir şey mi eksik. şartlar bir karakter oluşumu o 
pozisyonda ben ne olursa olsun ben o işi halledecegim. Bu bir karakter oluşumu . Gaziantep'de 
gelişimi güneydoguya gittikçe bu karakterin oluşumu zayıfladıgı insanların kendileri yaratma 
yerine büyük bir feodal sistemin ardından bir takım kişilere sıgınma nasıl olsa aga bizi besler. 
nasıl olsa bir tanıdıgını koruyacak diye bir ortam bulabiliriz. Karakterin oluşumunu. bu kadar 
odaktanman ın ana sebebini, programı konuşabiliriz. 

Biz GAP bölgesinin kalkınmasına veya eşitlik. iller arasında dengeyi sagıamaya bakarken o 
ilde yaşayan insanların o bölgede gerek kültürel.sosyal gerekse ekonomik anlamlarda olayın na
sıl yaklaşabildigini gözlemlemeliyiz. Çok uzun yıllarda oluşmuş bu birikimin hangi konulara yö
neltilebilecegini. hangi konularda daha saglıklı bu bilgileri geliştirme gösterebilecegi konusunda 
bu bilgileri çok çeşitli bir incelenmeye ihtiyacı var. yoksa iller arasında dengesizlik giderilmeye
cektir. 

Bu gelir dagılımı düzelmeyecek. bunu Yavuz Bey'e de. siyasilere söyledim. Biz yıllardır bu 
bölgede kalkınınayı saglamak. GAP'ı yalnız enerji programı degil. her türlü kalkınma program ı 

olarak yaklaşıyoruz. Ama bu bölgede insanların ürettiklerini pazariayacak rahatlıkta ticaret ka
nallarının açık oldugu kendi kültürel iş levlerinin çok daha geliştirilebilecegini karakter oluşum
larını dışarı açılmaya yönelik yönetmeye. baglı programları geliştirerek çok ciddi entegre bir şe
kilde varmamız gerek. Şimdi pazarlama konusunu konuştuk. 

Gaziantep Ticaret Odası. Sanayi Odasıyla birlikte geçtigirniz 4-5 yıl içerisinde yüzlerce ama 
tam bilmiyorum. Malta Gemisi. ekonomik anlamda güç ifade eden bütün ülkelerin gerek büyük 
elçilikleri gerekse temsilcilikleriyle haşır neşir olmuştur. ve biz yine onlarca ülkeye en azından 
70-80 ülkeye gitmişiz. Üyelerimizi onlarla bagdaştırabilmek için, çok yogun çalışma programı 
içerisindeyiz. ama yeterli mi olmuş? Hayır. Diger iliere baktıgınız zaman ve buradaki kurarnlara 
baktıgınız zaman. ancak biz on ları çagı rmışız. gelin siz de bu i şin içerisinde olun dedigirniz za
manlar olmuştur. Bunu çok ciddi söylüyorum.bölgeyi yakından bilenlerde çok iyi bilir. Gazian-
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tep Ticaret Odas ı ve Sanayi Od,ası iş levi. Gaziantep ekonomisini kalkınd ırmak. daha sonra böl
ge. ve Türkiye'yi geliştirmektir. 

Gaziantep'te 90'lı y ıllardan sonra % lOO'e yakın göç yapmışız. 350-400 bin olan nüfusumuz 
800 bine. bir milyona katla nmış. Bu gelen insanlar bizim insanım ız. terörden kaçmış. başka se
beplerden gelmiş. kapı dışı geri çevirmemişiz. Alt yapı. yol. saglık. kanalizasyon. egitim bunlal'ı 

hepsini yapmak mecburiyeLinde ve bunlara iş bulma mecburiyeLinde kalm ı ş. Bu arada kendimi
ze misyon olarak da biz aynı zamanda bölgenin kalkınmasına da hizmet etmeye çalı şalım gibi 
fahri bir bölge gibi hareket etmişiz. 

GAP Idaresi aslında bu çalışmaları bizimki de dahil olmak üzere bizim yükümüz ne kadarsa 
bizden o kadar faydalanacak ama digerlerini de bu şemsiyenin al tına alacak bir program yap
ması gerek. 

Biz Şanlıurfa'yı da. Adıyaman · ı da. Kahramanmaraşıda çok iyi tanımışız. Eger o insanların 
o bölgemizde. o şehirlerde yaşayan insanların biz hep birlikte bir şey yapacagız mantalitesiyle 
düşünülürse. öyle bir şemsiye ana GAP Idaresi gibi bir ana yönlendiricisinin kontrolünde olabi
lir. O zaman çok daha saglıklı . Adıyaman'ı ikna edebilirsiniz. Biz size turizm. dogrultusunda sa
nayinin geliştirilmesi dogrultusunda öncelik verecegiz. Bizim şehrimiz böyle kalkınır. Arkadaş
lar bakın siz yanlış yapıyorsunuz. siz şu konu da ne alt yapın ız var. ne yan sanayiniz var. Veya 
bunları kurmak. bunları yönlendirmek. dış pazara açı lma konusunda alt yapınız eksik dedigirniz 
andan itibaren sanki Istanbul muşuz gibi biz bir tepki ile karşılaşıyoruz. Ne kadar söylersen böl
genin menfaatine a lkışlıyorlar ki bu bölgeden çok sevilen insanlardan birisiyim onu da söyleye
yim. Ama şu enerji desteginden Antep'de yararlansın dedigiın anda bir dakika dul' diyorlar. 

Esasında benim sizden ricam bizlerle birlikte düşünceler ışıgında ayagı yere basan bölgede 
ki eşitlikle buradan hareketle Türkiye'de ki eşitligi saglayabilecek bir yaklaşım çe~çevesin i çiz
meye ça lışıyorum. 

Teşekkür ederim. 

Yavuz EGE- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. 

Şimdi söz almak isteyen. tekrar hatıriaLayım söz aldıgında. Adınız. soyadınız ve görevinizi be
lirti n. 

Mesut NIZIPLIOGLU- (Gaziantep lı Çevre Müdürü) 

Ben de konuya biraz çevre açısından yaklaşmak istiyorum. 

Yüzyıllar boyunca yaşad ıgımız çevre. düşüncesizce kullanılan çevre artık baş kaldırdı. Beni 
bu şekilde kullanmayın bana da gerekli yardımı yapın diye haykırıyor. GAP bölgesini kapsayan 
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iller içerisinde çevre konusunda taşra teşkilatları mümkün oldugu kadar kuruiabilm iştir . Ancak 
bölgenin tam özünde bulunan bazı illerimiz var ki örnek olarak Adıyaman bu ilimizde teşkilat ol
madıgından dolayı çevre degerieri henüz kendisini gösterememektedir. Hatta zaman zaman ulu
sal basma da yansıyan olumsuzluklar baraj gölünü kirlenmesi hususunda özellikle bize kadar
da yansımaktadır. Bu baglarnda çevreyi de bir bütün olarak düşünürsek yani dogusu. batısı. ku
zeyi. güneyi Tuna nehrine akıtı lan bir zehirli maddenin olumsuzluklarını nas ıl Karadeniz'de ya
şabiliyorsak. Adıyaman ilindeki baraj gölüne karışan olumsuzluklardan başlayarak. Birecik ba
raj ında görmemiz mümkündür. 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgımız çevre olarak girişimlerini beklemekteyiz. Yüzyıl

lar boyunca elimizde bulunmayan topraklar aç ve susuz bırakıldı. GAP'ın devreye girmesi ile. 
barajlarımızın yapılması ile bu aç ve susuz olan topraklarım ız birden bire gen iş gıdaya suya ka
vuşacaklardır. Bölge insanımızın ve topragımızın gerek erozyonla. gerek aşırı gı dalarla anormal 
derece tüketilmemesi ve verimsiz hale gelmemesi açısından bölge insanım ızın bu hususta bilinç
lendirilmesi zaten buna da gördük tarımsa l alanlar başlıgı altında ki bölümde. Daha da bilinç
lendirilmesi gerekmektedir. 

' Yine Gaziantep'te orman ve bölgeyi iyi tanımam anlamıyla az önce sayın başkanımda belli 
konulara degindi çok teknik özel konulardı. özellikle bölge insanın mali açıdan istihdam edilme
si ve kalkındırılması önem arz etmektedir. GAP bölgesini kapsayan iliere 1990 yılından önce 
baktıgımız zaman cıvıl cıvıl ticareti ile. karayollarından geçen vızır vızır araçlara ile neredeyse 
Şanlıurfa ile Gaziantep arasın ı üç saatte geliyordu k. Ama şimdi bir buçuk saatte Şanlıurfa ile Ga
ziantep'e gidebilmekteyiz. Neden karayollarında araç kalmad ı da ondan. Bu bakımdan özellikle 
ambargolar konusunda sınırlarımız açılarak insanlarımızın yeniden bu ticari kaynagı elde etme
leri ve istihdam edilmeleri bu kalkınmada önemli rol oynayacak kanaatindeyim. Kalkınma Ida
resi Başkanlıgımızın bu hususta da bölge insaniarına yardımcı olması amacıyla katkılarını bek
liyoruz. 

Teşekkür ederim. 

Zlhnl KEPKEP- (Gaziantep Ziraat Odası Genel Sekreteri) 

GAP bölgesi kalkınma planı vizyon. amaç. hedef ve politikaları taslak metoini tamamını ile 
okudum ve inceledim. Bu konuda GAP Idaresine teşekkürlerimi iletmek istiyorum. Şöyle ki ka
tılımcılıgı saglama iddiası ile yaptıgınız birinci toplantı da belirttigirniz tüm konular. rapor ola
rak verdigirniz görüşlerimiz büyük oranda bu taslakta yer almaktadır. Ancak bir nokta var ki çok 
önemli bu metinin iddiası . devletin mevcut yasal düzenlemesi içerisinde var. kanun olarak var. 
yönetmelik olarak var dolayısı ile uyulması gereken emir olarak var. Ama maalesef yıllardır bir 
çoguna Gaziantep'te dahil uyulmadan bizzat devleti yönetenlerde dahil iterek bu güne gelmiştir. 

Şimdi bir soru sormak istiyorum. 
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GAP idaresini devletteki GAP illerinde ki koordinatörlük görevi devam ediyor mu acaba.?. Bu
nun cevabını alabilir miyim mümkünse. Yavuz Ege. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Şu anda devam ediyor. 

Zlhnt KEPKEP- (Gaziantep Ziraat Odası Genel Sekreteri) 

Bizim sizden bekledigimiz çok şey var. Diyebilirim ki bu bölgenin devlet adına temsilcisisiniz 
Bölgenin koordinatör olarak sorunlarını iletecegi bir merkeze ihtiyacı var. Sorunlarımız ilettigi
rniz devlet kuruluşlarının tamamından siyasi etkinlik dol ayısı ile ulus lararası an laşmalarda bile 
derj edilenleri bırakın Türkiye'de ki kanunları uluslararası an laşmalarda bile derj edilenlerin 
tersine uygulamalar yapmaktadır. Bu metinde bunlardan bir kısmını Antep'de yaşadıklarımızın 

bir kısmını da siz bu metne taslak metne yazmış durumdasın ız. Ornegin birinci. ikinci. üçüncü. 
dördüncü sınıf tarım alanlarının başka amaçlara kullanılmamasıdır. Çevrenin kirletilmemesi yer 
altı statik su seviyesinin kullanılamaz hale getirilmemesi gibi. Bunu bahsettikten sonra bu tas
lak metne tekrar teşekkür etmek istiyorum. Çünkü olması icap eden her konu var bu taslakta. 
aynen uygulanması kaydıyla. Ve tersine bir uygulama oldugu takdirde bunun gereginin yapı l

ması şartıyla. 

Sayın başkan ım bölgemizde ekonomik ka lkınmanın bir tek yolu vardır. Bu bölgede yaşayan 
insanların ekonomik kalkınmasından bahsediyorsa. var olan dogal zenginliklerimizin ekonomik 
zenginlige dönüştürülmes id ir. Başka türlü hiçbir çaba sizin yapacagınız projelerin gerek devlet 
bütçesinden. gerek şu veya bu şeki lde. dış kaynaklı finans temin leri. o paral ı harcadıktan sonra 
nası l olsa yapılabilecek işin. uygu lamanın . üretimin dışında hiçbir işe yaramayacaktı r. 

Benim inancım budur ama eger var olan dogal zenginliklerimizi ekonomik zenginlige dönüş

türülme gayreti gösterilir ise bu bölge sadece kendi bölgesini degil Türkiye'nin kaderini degişe
cek kapasiteye sahiptir. Çünkü dünyada bile emsaline az rastlanır cografi ve iklim şartlarına sa
hiptir. Üzerinde bulundugu emeller dolayısı dünyanın çok az yerinde bölgemizde ki her yerde ta
rım ürünü yetişti rilebilir. Dogal zenginligimiz ise bu bölgede topraktır. sudur. güneştir. 

GAP'ta su ile buluşturacagımız toprak bugüne kadar sulu tarım yüzü görmemiştir . Ve kitap
ların bahsettigi. ilmin bahsettigi özellik içerisinde 32 yıl süre ile çok üst düzeyde verimi olan bir 
toprak yapısına sahiptir. Ancak bir şartla su ile buluştugu andan itibaren drenaj kanallarının 
hazır olmas ı şartıyl a. Yapılan sulama a lanlarının drenaj kanalların temin edilmedigi için bu top
rakların büyük bir kısmı çoraklaşmıştır. Biz raporumuzda da belirttik geçen ki topl antı da ve si
ze takdim ettik. Drenaj kanalı yapılmamış tarım alanı birimlerine kanalet yapılmış olsa bile su
lanmaması gerekir. Dogal zenginligimizin ekonomik zenginlige dönüştürülmesi. sadece bizim tü
ketim a lışkanlıklarımıza uygun tarım ürünü iş lemekle mümkün degildir. Çünkü dünya bizim üre
tim formatlarımıza degişik tarım ürünleri tüketmektedir. Yaş olarak veya kuru olarak çok büyük 
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ihraç kabil iyetirniz yoktur. Bu arada bir şeyi belirtmek istiyorum. GAP bütünündeki ihraç ürün· 
Jerimizi ihraç mecburiyetimiz vardır. gerek naturel olarak gerekse sanayi anlamında işlenmiş 

olarak. Nedeni GAP olmadan da zaten Türkiye kendine yeterli ve bazı kalemlerde ihracat yapa· 
bilen bir ülkedir. GAP'ta ki ilave potansiyelle birlikte mutlaka ihraç ihtiyacımız vardır aksi tak· 
dirde GAP'ta tarımdan kaçış başlar. Sayın GAP bunun yolu çok basittir ve bunun gururu da si· 
ze aittir. Neden diyeceksiniz devlette bunu becerek başka organizasyon oldugunu zannetmiyo· 
rum. Bir proje bürosu kurmak ihtiyacı vardır sadece bu amaca hizmet edecek bir proje bürosu 
kurmak ihtiyacı vardır. Daha önce TÜBITAK Marmara araştırma grubu aynı etap da dört proje· 
yi başarı ile gerçekleştirilmiştir. Ege bölgesinde !zmir Atatürk Organize Sanayindeki su staj Ke· 
malpaşa Gabari firmaları gibi firmalar bu projelerden faydalanarak. tarım ürünlerini araştırma 
grubunun TÜBITAK'ın vermiş oldugu projeler dahilinde tüketim a lışkanlıklarına uygun formatta 
ürettikleri tarım ürünü hammaddelerini. sanayi hammaddelerini çok büyük oranda ihraç ederek 
Ege bölgesine büyük katkıda bulunmuşlardır. GAP bölgesinde dünyada eşine az rastlanır efsap· 
ta zirai ürün olarak ürün üretmek mümkündür. Ama bunu hazırlamay ı bizim bölgemizin bildigi 
sadece kendi ülkemizin hatta kendi şehrimizin tüketim alışk_an lıklarına uygun şeklidir. Gazian· 
tep, Kahramanmaraş ilieri geçtigirniz dönemlerde bunu yaşamıştır . Örnekle vermek istiyorum. 
bir yaygın basın baş yazarı Meksika'da biberde bir hastalık çıktıgı zaman hemen bunu Antep bi· 
beri. Kahramanmaraş biberi. Urfa biberi a ltın olacak. Meksika'dan sonra çıktıgı Güney Amerika 
ülkelerinde hastalık çıktı. Amerika Birleşik Devletlerinin biber ihtiyacını Türkiye karşılayacaktır. 

Burada Islahiye bölgesi mikro kliması dolay ısı ile Kahramanmaraş biberine çok daha uygun bir 
bölge Kahramanmaraş'tan da uygun bir bölge. Ve çok yüksek verim alınacak biber üretiliyor 
halen. Bu olayı yayılmasından sonra bölge üreticileri bibere hücum etm işlerdir. Ama mahsul sa
tış arz ettigi zaman degerinin yarısına satılıyor. Sebep: Türkiye'nin ürettigi ve kendi tüketim a lış

kanlıklarımıza uygun kuru biberi belli. bunun dışında da bir üretim şeklimiz yoktur. Ve satama
dık Amerika'ya biz yogurt bile satamadık . Ama aynı biberi Amerika Birleşik Devletlerinin çeşit

li eyaletlerinde ki tüketim alışkanlıklarına uygun format. uygun ambalajla üretip satma eylemin
de bulunsaydık. belki daha biber ihtiyacımız olacaktı ve Antep bölgesi daha büyük biber satışı 

ile aynı şekilde biber isteyen sanayi tesisleri ile dolu olacaktı. Nedir Amerika'da ki tüketim a lış

kanlıgı bunların bir kısmı sürü i formdadır. bir kısmı pasta şeklindedir. bir kısmı salça şeklinde
dir. bir kısmı sıvı şeklindedir ve ambalajları degişik gramajlarda. tüplerle. büyük kapaklı amba
lajlarla veya plastik ambala jlarla gibi degişik ambalajlarla marketlerde satılmaktadır. Bunun 
Yunanistan yapıp göndermektedir hatta Suriye yapıp göndermektedir. Ornegin kurup ekşisini 
daha ambargo durumu yokken Amerika Birleşik Devletlerinin kurup ekşisin i şişeleyip gazoz şi
şesi gibi şişelerde Amerika'ya ihraç etmişlerdir. Bizim bütün tarım ürünlerimizde. Polanya'nın 

tüketim alışkanlı klarına uygun Amerika Birleşik Devletlerinin tüketim alışkanlıklarına . ama ls
panya'nın . ama Çin'in bu dünya ülkelerinde ki tarım ürünlerinin tazesi bittikten sonra. sanayi 
anlamda üretilmiş tüketim alışkanlıklarını tespit bürosu ihtiyacı vard ır . 

TÜBITAK Marmara araştırma grubunun dört projede yaptıgını GAP bölgesine takdim edip, 
özel teşebbüsün. sanayicilerimizin kullanımına arz edecek. onlara bilgilendirme toplantıları ya· 
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pa rak projeler temin ederek. hazır hale getirecek ve ilgili hedef ülkelerine irtibat haline geçilecek. 
ça lışma bürolarına ihtiyaç vardır. 

Biz bu dogal zenginligimiz toprak. su. güneş zenginligimizi dünyada çok az eşine az rastlanır 
bu özelligimizi. GAP bölgesinde ekonomik zenginlige dönüştüremez isek. tarım ınahsulleı·inin sa
nayisini herhangi bir bozulmaya tarım ürünün bozulmasına fırsat vermeden gerçek leştirip ilgili 
ülkelerin dünya insanların emrine hazır hale getirmez isek. GAP'ta ne zirai anlamda. ne sanayi 
anlamda bir başarı elde edeüegimizi zannetmiyoruın. Bunu ayrıca yeniden rapor halinde Gazi· 
antep Ziraat Odası olarak size takdim edecegim. Başka konularda var ama şu anda önemli ola
nı arz etmeye çalıştım . 

Bir iki konu daha var eger müsaade ederseniz on ları da anlatacagım . 

Bölgemiz sadece Gaziantep degil Adıyaman . Kahramanmaraş. Şanlıurfa. Batman. Siirt ve Di· 
yarbakır'a kadar uzanan bölümde bagcılık için dünyanın en verimli toprakları arasında bulunan 
topraklar. Artı Güney Dogu Torosların oluşturdugu bu bölgeye özel oluşturdugu mikro klima do· 
layısı ile Akdeniz iklimi ile Kara ikliminin iki elin parmaklarının iç içe girişi gibi yan yana ve iç 
içe bulunması dolayısı ile bagcılık istisnai bir cografyadır. sulu alana ihtiyacı yoktur çünkü üst 
derecede ki topragın a ltında sökme kireç taşları onun altında da çatiakiı kalker kaya bulunması 
dolayısı ile sulu gibi. sulanmış tarım arazisi gibi mahsul verecek. netice verecek bir toprak yap ı· 

sına sahiptir. Yani kireç taşı ve ça tıaklı kalker kaya larının arasına giren rutubeti kaybetmeyen 
bu ana malzeme dolay ı sı ile sürekli en sıcak şartlarda bile. en kuru şartlarda bile sulu olarak de· 
va m eder. Ve bunun için asırlardır bagcılık bir numarad ı r çocuklugum da hatta gençligimde Ga· 
ziantep'in dag başlarında bile bagc ılık yapılabilir durumdadır. Bu özel konumu dolayısıyla ve
rim a lıyor insanlar. Ve Dogu Anadolu bölgesinin kışlık gıda ihtiyacını kuru olarak. pekmez ola
rak. tarhana olarak bu bölge karşıladı. Kamyon kamyon bu bölgede bütün ürünleri ile. blok sa
nayileri ile şu anda bu yok oldu. 70-80 bin bag olan Gaziantep'in kenarında şu an 15 milyon ci· 
varında bag oluşmuştur. Bu giderek artacaktır hiç olmazsa 50 bin direge ulaşacaktır. Bu eski 
70-80 bag olan alanı çok büyük bir kısmını başka bir amaçla kullanılamadıgı için tarımsa l faali· 
yeL dışı yagmur ve erozyon d ışı açıkta bu lunmaktadır. Tapuları da ınal sahipleri üzerindediı·. lh· 
tiyacı acı fideyi diktikten sonra 4 yıl sonra aşılayacak aşı lamadan 2 yı l sonra eline alacaktır . 

Mahsul geçecek ticari anlamda zirai anlamda 6 yıllık bu zamana emek verip mahsul almadan 
dayanacak gücü yoktur. Bunun bir faturasına baglanarak Gaziantep'te sadece GAP bölgesinde 
bagcılık geliştirilmesi için çaba harcanmasına büyük önem duyulmaktadı r. Uzun uzun anlatma· 
mım sebebi. bu konu bölgemiz açısından sadece Gaziantep degil bölgemiz açı sından çok büyük 
bir öneme haiz. sulanamayan tarımsal faaliyet dışı bırakılan. Devletin tema larının çok büyük pa
ralar harcayarak önlemeye çalıştıgı erozyonun. mal sahipleri tarafından hem ekonomik deger 
üretip hem de erozyonu önleyecebilecegi bir özellik arz etmesi dolayısı ile uzun uzun aniatma ih· 
tiyacı duydum kusura bakmayın. Şimdi Gaziantep'te bu üzümü ne yapacagız biz söyledik Şan lı· 
urfa'da ne yapacagız bunun tek çaresi etil alkol üretmek. üzüm bildiginiz sadece içkide ku llanı i· 
maz. Saglık hizmetlerinde ilaç sanayinde hatta bir çok kumaş sanayinde kullanılan bu olay bir 
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çok sanayinin ana girdi maddelerinden birisidir. Bundan önce ki GAP idaresine takdim eLtigim 
Gaziantep Ziraat Odası raporunda bu konuyu belirtmiştim. Gaziantep tekel iç fabrikasının iki de
fa bazı büyük insanlarımız tarafından kapatılmaya çalışıldıgını çeşitli nedenlerle rahatsız edici 
olmasın diye kapatıldı.. Buraların kapatılmasını gene çok büyük çabalarla sag olsun gene baş

ka büyüklerimiz önlediler. Ama bugün yine yeniden kapatılmaya mahkum haldedir. Bu tekel iç
ki fabrikasının bir an önce yeterli kapasitede kurulması gerekir. Etil alk<>l üretimi sadece Türki
ye'de degil dünya ülkelerinin % 80-85'inde Hollanda dahil örnek olarak Danimarka dahil. Al
manya dahil devletin tekelindedir. Ticareti başkasına yansıtmazlar. Türkiye'de şeker anonim şir
keti rapor oluşturur ama tekel idaresine teslim etmek mecburiyetindedir. Yani tekel idaresinin 
amacına uygun, bölgeye uygun. kapasitemize uygun etrafta. büyüklükte, çaplıkta bu yeni tekel 
içki fabrikası kurulmaması halinde yeniden dünyanın en ideal bagcılık alanına sahip bölgenin 
imajı da bitecektir. Bu şarap üretme ile. sirke üretme ile bi tecek bir kapasite degildir. Bunu te
kel idaresine yazdım bana da bir cevap gönderdiler ben yazımda demiştim ki Türkiye 7-7.5 mil
yon litre y ılda Türkiye dışında ki ülkelerden etil alkol ithal etmektedir. Tekel idaresinin size ve 
bize vermiş oldugu cevap da Türkiye Tekel fdaresi etil alkol ithal etmemektedir. Dogru söylüyor 
çünkü kendi ihtiyacına yeterli etil alkolü üretiyor. Ama Türkiye'de ki tekel idaresi dışındaki etil 
alkol ihtiyacının tamamı ithal edilmektedir. Bunu anlamak için Merkez Bankasının gümrük öde
me listesinden etil alkol biri isterseniz. Maalesef 2000 yoktur 1999'un sonuna kadar veya güm
rük idaresinden etil alkol gümrük giriş ve listelerini isterseniz 99'un 7.5 milyon litreden fazla ol
dugunu tespit etme imkanına sahip olacaksınız. Bunu şunun için arz etmek istiyorum. eger müm
künse özele devretsinler imkan versinler etil alkol imalatını elbet bunu bulup üretecek gene dev
let laboratuarlarından her üretimden numune alarak kontrolunu yapsın devlet kontrol mekaniz
masını görevini görsün bunu yapsın çünkü saglıga çok ilgili bir konudur. Veya ben yapacagım 

diyorsa Gaziantep'te lütfen Gaziantep'in ihtiyacı olan çapta tekel içi fabrikasının bir önce prog
ramlı olarak bir an önce yapımına başlasınlar. Eger çok sıkmadıysam. müsaade ederseniz bir 
konum kaldı onu arz etmek istiyorum. 

Sayın başkanım bir çok GAP idaresi çalışanını çok büyük emeklerle, çok vasıflı yöntemle~le 

TURGAP projesini gerçekleştirdigini sizlerde biliyorsunuz. TURGAP projesinin ana kabullenme
lerinde eksiklikler vardır. Dış görüntü veya dış ilişkilerdeki bir takım incelikler nedeni ile GAP 
idaresi olarak belki degişigini söyleyemeyebilirsiniz. Avrupa birligi ile yapılan anlaşma lar dola
yısı ile belki bazı konularda çok fazla radikal olma imkanım ız olmayabilir devlet idaresi olarak. 
Ancak GAP bölgesinin mutlaka çok etkin ve iddialı ürün deseni çalışmasına ihtiyacı vardır. Bu 
ürün deseni çalışması boyutu içerisinde Karadag Amerika Birleşik Devletleri gibi ülkeler fıstıkta 
dış satımımızı bitirdiler. Şimdi de mercimekte dış satımımız bitirmeye çalışıyorlar. Bundan 30-
35 yı l önce bir tek kırmızı mercimek bitkisine sahip olmayan Kanada bugün rekor üretime geç
miştir. Amerika Birleşik DevieLleri'de önümüzde ki yıl bunu rakamlarla isteyecegiz ikinci sıraya 
yerleşiyor ve bölgemizde Türkiye'nin kırmızı mercimek sattıgı ülkelerle şimdiden irtibat içerisi
ne girmeye başlamıştır. Gemilerin içinde kırmızı mercimegi sıprıtüa l hale getiriyorlar. Hedef. 
ülkenin istegini ambalajlayarak gemi içerisine yükleyip gidiyorlar. Pirince % 30 beyanname 
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üzerindeki degerinden üretici birligi olmak şartıyla % 30 devlet destegi veriyor. Yani bizim pi
rinç üreticimiz 1 dolara 30 sente saLarsa Amerika Bir leşik Devletlerinin üreticisi 1 dolara satar
sa iki üretici de aynı parayı elde etm iş olurlar. Bu şartlarda rekabet şansımız kalmayınca da pi
rinç üretimimiz sıfıra inmiş oluyor. Şimdi giderek bitecegiz eger bu ürün deseninin yapılarak 

ürün bazında dünyadan bilgiler alınarak hangi bölgede hangi ürünün desteklenmesine karar ve
ren bir büro oluşturamaz isek giderek bitecegiz. Biz buradan diyoruz ki Türkiye'nin diger bölge
leri ile uyum içerisinde olacak. Dünya pazarları ile dünyanın diger ülkeleri ile sıkıntı yaratmaya
cak ürün deseni oluşturmayı hedef al ıyoruz. Biz a lıyoruz da onlar almıyor ve buz eriyoruz. Da
ha fazla sizi rahatsız edip zama nınız almayayım anlatacak çok konu var ancak bunu geçen se
ferki gibi bir rapor halinde takdim etmek üzere. 

Teşekkür ediyorum. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ediyoruz. raporunuzu da bekliyoruz. Buyurun efendim. 

Isınail KORKMAZ- (Vali Yardımcısı) 

Bence önemli konulardan biri egitim in ön planda tutulması gerekir bir de mevzuatın bu ça
lışmalarımıza engel teşki l etmedigin in gözden geçirilmesi. mevzuat yönünden de gerekli çalışma
ların yapılması kanaatindeyim. 

Diger konum ekonomik olaylarda şeffaflıgın alabildigine vatandaşın hizmetine sunulması ge
rekir. Ekonomik olaylarda vatandaş ödedigi vergilerle ne yapı lıp, ne yapılmadıgını bilmek duru
mundad ır. Kalkınmaya böylelikle daha gönülden katılacagına inanıyorum. 

Saygıla r sunarım . 

Teşekkür ederim. 

All lhsan SOFUOCLU- (Büyükşehir Belediyesi Genel Sekreteri) 

Yapılan bölge kalkınma plan ça lışmalarında bana göre en önemli ilkelerin başında katılımcı

lık ve demokratik leşme geliyor. Tabi diger ilkelerde önemli ancak bölgenin bulundugu pozisyon 
açısından bence önemli oldugunu düşünüyorum. Katı lımcılık ve demokratikleşme denince aklı
ma mutlaka yerel yönetimler gelmesi gerekir. Başta belediyelerdir 9. lli kapsayan bizim GAP böl
gesi içerisinde ki belediyelerin durumunun aşagı yukarı ne oldugunu hep birlikte görmekteyiz. 
Çünkü bizde bunu yakinen izliyoruz. Halen Türkiye Büyük Millet Meclisinde bekleyen yerel yö
netimler yasası yine maddi sıkıntı içerisinde bulunan belediyeler var. Bunun için acaba GAP böl
gesi içerisinde bulunan belediyelerle ilgili yeni bir yasal düzenlemeyi getirip maddi olanaklar 
arttı rılabilir mi.? Yine bu amaçlara geldiginde altıncı maddede gıda güvenligi ve güvenilirliligi gi
bi bir amaç bulunuyor. 
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Burada hemen şu aksaklıgı gördügüm. eklemek istiyorum. Mesela gıda denildi mi daha ön· 
ce yerel yönetimler gibi belediyeler gibi bir yasa ile veya kanun hükmünde kararname ile bu vi
layet temsilcisine verildi ancak bunun yeterli miktarda yapılmadıgını söyleyebilirim. Bu neden
le bu yasal düzenlemenin yine on beşinci maddede çevre düzenligi konusunda işte su seviyeleı' i · 
nin alt yap ı alanlarının. yer altı su seviyelerinin muhafaza edilmesi. atık su tesislerinin yapılma
sı gibi konularda da yeniden yasal düzenleme getirilip bunların uygulanabilir hale getirilmesi 
düşüncesi içersindeyim. Bahsettim gibi mutlaka bunların yerel yönetimlere tekrar verilmesi ge
rekir ve sorumlu bir tek kurum olmalıd ır. Şu anda tüm Türkiye'de diger belediyeci arkadaşla
rımla görüştügürnde bu karmaşay ı hep birlikte yaşıyoruz. Belediyelerin yapması gereken on be
şinci maddeden bahsedeGegim çevre güvenligi için adı pis su temizleme tesisleri. katı atık veya 
da sıvı atık temizleme tesisleri bugün büyük paralara mal olur. Mesela bizim bitirdigirniz ama 
henüz açamad ıgımız pis su arıtma tesisinin bize maliyeti 54 milyon do lardır. Bu dış kaynakta te
min edilmiştir. ancak bunun yanında Gaziantep su meselesi vardır bunun yatırımı 200 milyon 
dolar kadardır . Bunun 160 milyon dola rı şu anda yatırı lmıştır ancak 40 milyon dolarlık kredi te
min edilemedigi için Gaziantep'te bir gün su vard ır. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Pardon bir ekleme yapmak istiyorum. 

Dış kaynak bulundu ama hazine garanti vermiyor. 

All lbsan SOFUOCLU- (Büyük Şeblr Belediyesi Genel Sekreteri) 

Efendim. ben her şeye ragmen yapmış oldugunuz çalışma için teşekkür ederim. 

Bizleri çagırdıgınız gururlandırd ınız saygılar sunarım. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ederim. 

Şemsettln Can KAYA- (ll Turizm Müdür Yardımcısı) 

Gaziantep. potansiyel açısından gerek turizm. gerek kü ltür açısından degeriendirilmesi gere
ken önemli bir yerdir. Bölgede yeterli kaynak saglaniımamasından olsa gerek yatı rımlara çok 
fazla kaynak ayrı ldıgını düşünemiyorum yani gördüklerimi söylüyorum. Şimdi geçmişte 1-2 se
ne öncesine kadar Gaziantep' in tan ıtımlarını kültür olarak. tarih olarak elimizden gelen imkan
ları ortaya koyduk ve büyük ilerlemeler oldugu kanaatindeyim. 

Gaziantep potansiyeli itibariyle gerek turizm gerekse kültürel açı sından degeriendirilmesi ge
reken önemli bir ilim iz. Bölgeden yeterli kaynak saglamak amacıyla. bu tür yatırımlara çok faz
la dayanamayacagımızı düşünmüyorum . Bir-iki sene öncesiı:ıe kadar Gaziantep'in tanıtımlarını 
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müdürlük olarak. valilik olarak elimizden gelen imkanlarla orı.aya koyduk. Ancak orı.aya çıkan 
Zeugma antik kentinin Amerika da. Avrupa da bulunan basın organlarında gündeme gelmesiy
le birlikte buraya adeta d ışarıdan bir yabancı akım ı o luştu. Gaziantep'inde bölgede Lan ınınas ı 

açıdan da çok önemli katkılar saglad ı. 

GAP Idaresine burada teşekkür ediyorum. çünkü burada DSI 'nin yapmış oldugu çalışma lar 

sonucunda yapılan barajlarla burada bulunan antik kentin su altında kalacagı şeklindeki antik 
propagandalarda reklamın iyisi. kötüsü olmaz anlamında söylüyorum. Şimdi bunların gerekli 

şekilde degerlendirerek GAP Idaremizinde ı.an ıtımla ilgili konularda gerekli çal ışma ları yapma
sını diliyorum. 

Bir serzenişte bulunmak istiyorum. Kusura bakmayın . Ozür dileyerek daha önceki bazı çalış

malarda da bilgi olarak bulundugum toplantılar oldu. Yapılan çalışmalarda gördügüm şey şu: 
Söyledigim sözlerin yanlış anlaşılmamasını istiyorum. Daha dogrusu. afaki bazı yaklaşımları 

gördüm. Mesela Bilecik Barajı ile ilgili bir çalışma vardı. Bir Proje çalışması yapıld ı. Bölgede ge
rek kültürel turizmle ilgili bazı ifadeler geçiyordu. Pakat ifadeler genel olarak yanlıştı. Yani ye
rinde gerekli tespit çalışmas ı yapılmamış. Ilgili insan lara veya uzmanlara konuyla ilgili bir şey 
sorulmamış. Kısacas ı yeterli ça lışma olmadıgı için afaki ifadelerle bunu geçirmiş vaziyetteydi. 
Bunu ilettik. degerlendirmenin yapılıp yapılmadıgı hususunda herhangi bir bilgim yoktur. Bu
rada da aynı şeyi görüyorum. 

Bu amaçlardan 16'cısı olan Larihi ve kOILOrel varlıklarımızı korumaya, kurtarılacak ve de
gerlendirilecek diye söylüyor. Bunun hedeflet' bölümünde de bölge Larihsel ve kültürel varlıkla

rının envanteri çıkartılacak. Benim anlayabildigim kadarıy la burada bir çalışmanın yapılmanın 
başlanmasıyla birlikte bölgede o envanter çalışmalarını daha önceden yapıp. nerede t.arihi eser 
ve kültürel degerler var oldugunu kesin olarak bilinmesi ve çalışmalara ondan sonra başlanma

sı gerekirdi. Yani işe başlayıp arkasından envanter çıkarmak kanaatime göre dogru yaklaşım 
t.arz ı degildir. Bunların dikkate alınması gerektigi kanaatindeyim. 

Bazı tespitler yapmaya ça lıştım. Mesela GAP Gidem gibi bir kuruluş kuruldu Amerika Bir
leşik Devletleri GAP'tan önce buraya bir büro kurdu. Yani ben dilerdim ki GAP Idaresi Avrupa 
Birleşik Devletlerinden daha önce davranıp bize gerekli çalışmalar yapmak üzere bu a ltyapıyı 

oluşturması gerekiyordu. Gaziantep zaten alt yapısı itibariyle bölgenin en gelişmiş ili. Pa kat gö
rebildigim kadarıyla bizim Labii irtibatlarımız oluyor. Yerli . yabancı insanlar dernek. yayım ba
kımından destek vermeye ça lış ıyoruz. Bizde GAP Gl DEM'in bu konuda yeterince desteklenmedi
gi kanaati oluştu Onlarla kurdugumuz irtibatlar sonunda bunlarında mutlaka saglanması ge
rektigi kanaatindeyim. Daha söyleyecek şeylerimiz var ama zaman dar oldugu için geri kalanla

rın~n ilerideki toplantılarda ifade etmeye çalışacagım . 

Teşekkür ediyorum. 
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Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Teşekkür ediyorum. Buyurun. 

Mebmet Şahin- (Tarım lı Müdürlügü, Bitki Koruma Şube Müdürü) 

Ben. kırmızı biber ile ilgili konuşmalara bir katkıda bulunmak istiyorum. Gaziantep. üretimin· 
de adı Kahramanmaraş biberi ama. Antep hammadde üretimi olarak Kahramanmaraş'ın iki·ilç 
misli üretiyor. O da yarı mamul maddeye dönilştilgü zaman bu Kahramanmaraş·a gidiyor. An· 
tep'de çok sevindirici bir olay. şu anda sanayicilerimiz. Nur dagında.lsrail'de kırmızı biberi yaş 
olaraktan kurutup ve bunu dış pazarlara satma açısından. afra toksinsiz biber üretimi. yani bi· 
berde en büyük problem. d ı ş markette en büyük problem. afra toksin. Şimdi. afra toksinsiz bi· 
ber ürettiginiz zaman dış pazara gitmemesi diye bir problem yok. Şu anda Antep'de. ı srai l'de 

bir. Nur Dagı 'nda bir. Urfa'da olmak üzere üç tane fabrika yaş kırmızı biberi alan işyeri. bunu 
pazarlama şeklinde çalışmaları var. Sanayiciler fizibilite yaparlarsa. Antep biberinin. Kahra· 
ınanmaraş biberi degil de Kahramanmaraş biberi olarak dünya piyasalarına girmek her zaman 
için mümkündür çünkü örnegi var. Nurfot geçen gün ürettigi mamul ün tamamını yurt dışına sat· 
mış durumdadır. 

Şemsettln Can KAYA- (II Turizm Müdür Yardımcısı) 

Sayın mildürilm bir şey söyleyebilir miyim? Şimdi tespitiniz mutlaka dogru da. yalnız sayın 
Kepket'e katılıyorum. Biberimizi ilretiyor ve satıyoruz. 

Sayın Kepkep dedi ki. hedef ülkedeki tüketim alışkanlıklarına yönelik biberi degerlendirme 
pozisyonu bizi çok daha ileri götürür. Yani bir dolara biberin kilosunu satıyorsanız. rakam ı atı

yorum. belki bunu tüpe koyarsanız veya sıvı haline getirirseniz beş dolara satacaksın ız. O za· 
ınan sanayiciyi, bu konuda yardıma yöneltme konusunda çok cazibeli bir ortam yaratırsınız. Ya· 
ni ikinizin sözlerini birleştirmek amacıyla söylüyorum. Üreten. ögüten ve satan dış pazar sıkın· 
tısı yok zihniyeti var. Yani tahmin ediyorum sayın Kepket'de onu kastetti. Bu dogrultuda Tica· 
ret Odası olarak beraber çalışmaya hazırız 

Zlhnl KEPKEP- (Gaziantep Ziraat Odası Genel Sekreteri) 

Sayın başkanım daha önceki konuşmamda da arz etmiştim. GAP Idaresi olarak, daha önce 
Marmara ve Ege bölgesindeki sanayicilere kullanımlarına sundukları. dört adet TüBITAK Mar
mara Araştırma Grubu'nun yapmış oldugu çalışmalara harikalar yaratmış oldugundan. ben çok 
büyük potansiyel elde edilmiş oldugunu söylemiştim . GAP Idaresi olarak TÜBITAK ile irtibat 
içersinde. o dört projenin belki bizim bölgemizde dört yüz tane proje il retebilecek kapasiteye ula· 
şılacagına inanıyorum. Her ürün bazında en az ilç·dört çeşit dünyada degişik kullanım şekli , de· 
gişik hazırlama formatları ve ambalaj şekli ile çok degişik üretimierin sınai planlamada tesis edi· 
lebiletegi açıktır. Eger o dört projedeki özellik içersinde, o prosedür ile bizim bölgemizdeki ürün· 
lerimizi dünya insaniarına dönilk bir proje haline getirebilir. aynısın ı bu bölgede tekrarlayabilir· 
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se TÜBITAK Araştırma Grubu veya eşdeger başka gruplar. ben inan ıyorum ki GAP Bölgesi'nde 
ürün deseni ça l ı şması da. rekorı.e tespitine göre ürün deseni tesisi de çok daha rahat ve üretici
lerin sataca kları adresierin de çok daha belirgin hale geleccgi açıktıı·. Benim söyledigim konu bi
rinci. ikinci. üçüncü. dördüncü sınıf tarım arazileri ilc ilgili idi. Sayın va li yard ımcım ız bunu baş
ka şekilde anlam ış olabilirler. 

Teşekkür ediyorum. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Söz ist.eyen başka katılımcı var mı efendim? Sanıyorum tartışma bölümünün sonuna geldik. 
Bizim ekipten arkadaşların . söyleyecekleri bir şeyler vardır. 

Mehmet POLAT- (Iktisadi Planlama Ve Finans Modelleri Grup Yöneticisi) 

Ben tüm katılımcı arkadaş lara teşekkür etmek istiyorum. Çünkü ben projeye sonradan da
hil oldum. ça lışmalar bize ileti Idi. Bu konuşmaları degerlendirdik ve mümkün oldugu kadar göz 
önüne almaya ça lı ştık . Tabi eksiklerimiz olacaktır. yaniışiarım ız olacaktır. Bun ların düzeltilmesi 
de ortak ta ıtışmalarla oı·taya çıkacaktı r diye düşünüyorum Ben burada bir taraftan da çok şey 
ögreniyorum. Özellikle sayın başkan Mehmet ASLAN konuşurken bizleri bir ta ı·aftan da egitiyor 
Onun için özellikle ı.eşekkür ediyorum. 

Anlatılan bazı şey ler tabi biraz üstü kapalı oldu. özellikle bu elimizdeki doküman ın 13. mad
desi Sayın başkanın dediklerini içeriyor. Bölgenin mekansal yapısının.yerleşmelerin kurumsal 
avantaj l arı ve birikimleri degerlendirilerek.bunlardan ekonomik çıkarımlar elde edilmek üzere 
yönlendiı·ilmesi öngörülür. Burada aslında kastettigimiz birikimlerin öne alınması. Özel konuş

malarımııda da söyledim. tabi bu bölgede Ant.ep'in olması bu programın. bu planın başarısı için 
gerçekten bir nimet. Çünkü biz kuracagım ız ekonometrik modelde de açık. Modelde de bazı ye
ni şey leri denemek istiyoruz. Bu deneyeGegimiz yeni şeyler arasında normal bir üretim fonksi
yonunda bildiginiz gibi bir emek girdisi. bir sermaye girdisi var. Biz bu çalışmada. bu degişken

lere bir de toplam faktör verimliligi degişkeni eklemeyi düşünüyoruz. Burada bildiginiz gibi, ay
nı faktör donanım ıyla iki farklı insan. iki farklı işçi fark lı düzeylerde üretim yapabilme becerisi
ne sahiptir. Burada birikimler her zaman önem arz ediyor. Bu da egitim i ön plana çıkarıyor. 

Burada egitim deyince. sadece örgü n egitim le veya yaygın egitim le alınan egitim degil. bir de 
geleneksel egitimle a lınan beceriler var. Örnegin Antep'de ki girişimcilerin yetenekleri san ıyo
rum. tarihi bir süreç içersinde ortaya çıkmış yeteneklerdir. Işte bu faktörleri ne kadar ı·akam laş
tırabiliriz onu bilemiyorum. Ama bu faktörleri rakamlaştırmak için bir çaba içeı· isinde olacagız. 

Tabi pla n lamay ı yaparken şöyle bir durum var. her ilde. her bölgede mevcut olan bir faktör do
nanım ı var. Bu faktör donanımını en iyi nasıl kullanabiliriz. Antep'de. Adıyaman'da Diyarba
kır'da. Siirt'Le faı·klıdır. 

Burada gelip tartışınca şunu gördük ki bir bagcılık potansiyeli var ki çok önemli şeyler yapa
bilecek ve bu bagcılık potansiyeli muhtemelen dezavantajlı bölgeleri avantajlı duruma getirecek. 
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Ama bu dezavanta jlı grupların avantajlı duruma geçmesi sadece ve sadece insanın . Işte bu in
san da kim? Zihni KEPKEP. 

Teşekkür ediyorum. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesi Kalkınma Planı Proje Yöneticisi) 

Buyrun Gökhan bey. 

Gökhan METIN- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı Planlama EkJbl) 

Ben özellikle bir şey belirtmek istiyorum. Şimdi siz burada bu toplantıyı yaparken daha ön-
ceden de 14 Nisan. 30 May ıs tarihlerinde bir toplantı yapılmıştı. Bu aı·ada yine herkesin görüş
leri alınmıştı. 14 Nisan-30 May ıs tarihler arasında yapılan dokuz ilde yapılan toplantıdan çıkan 

sonuçlar. bu metne yansıtılmaya ça lı şıl d ı ve bu toplantıda çıkan sonuçlar daha çok Lutarlı poli
tika laı·ın belirlenmesi. stratejik davranması . saptanmas ı. yeı·eı bütün ihtiyaçların iyileşti rilmesi. 

doga ı hayatın ve hayvancılıgın korunması sektörlerdeki gelişim gibi unsurla rı ortadan kaldır
maz. Bu önemli konular da şu anki ınetine yansıdıgını düşünüyorum. Veya ça lışınasında üstün
de konuşulan konular ise. STK' Iarın . kamu kurumlarının ticaret ve sanayi odalarından oluşan 
koalisyonların oluşmaması. kent saglık hizmetlerinin iyileştirilmesi. 

Varmak istedigim sonuç şu: Yapılan toplantıda görüşler gerçekiere uygun olarak plana yan
sıLılınaya çalışılıyor. 

Ben Mehmet Aslan 'ın söylediklerinden farklı bir şey söylemek istiyorum. Mehmet Bey, par
don özür dilerim. 

Mehmet Aslan Bey diyor ki. Gaziantep diger GAP illerinden daha fa rklı bir konumdadır. Bi ı' 
gelişmişlik düzenine sahiptir. Fakat bu önemsiz olarak görülmeıneli ve bunu yaparken de Gazi
antep'i ögrenirken de tek başına ekonomik yapısına degil. bu ekonomik yapısını saglayacak olan 
kültürün. toplumsal yapının ve degerierin gözetilmesi gerekir. Diger illerin de kazand ıgı paray ı 

gösterirken uyum içersinde bir şekilde çalışma yapılmasını. ve biz bu konuda plan grubu ola
rak şöyle bir çalışma benimsedik. Şu anda bizim amaçladıgımız bir madde var. 

Bölgenin kültürel degerlendirilmesi. Bu amaçla kastımız. her ilcteki ve bu farklı bölgelerdeki 
kültürel yapının kalkınma sürecine etkisini ortaya çıkarmak ve bunun ka lkınmaya çözüm olacak 
şekilde ilgisini saglayacak şekilde kullanmak. ve bunun için de kültürel yapı içindeki degerierin 
ve nelerle birlikteyse ilişkiy i saglayacak ögeleri ortaya çıkarmak. Bu konuda bir çalışma yapıla

cak ve bu çalışmaya Hacettepe Sosyal Türkoloji Bölümü yerine getirecek. Sosyal Türkoloji Bölü· 
mü. sosyal Türkoloji'den anlayan bir arkadaşım ız o lacaktır. Kültür b iı·ikimi demektir. Bölgenin 
kültürel birikimi ve kültürel yapısını degerlendirme konusunda çalışılacaktır. 

Ikinci bir şey de Gaziantep. bir yeni il hükmüne baglı olarak tek başına alınmamalı. Gazian
tep'in kendi içersinde de farklı geçmiş özellikleri var. Diyarbakır'ın da farklı geçmiş özellikleri 
var. Bu konuda da plaııımız da şöyle bir madde var: 
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Bölgeler arası ve bölge içi geli şmiş lik faı'k ı aza ltılacaktır. Biz. GAP Bölgesini homojen. kendi 
içersinde tutarlı bir bölge olarak görmüyoruz. Bu bizim GAP bölgesine bakış açımız. GAP bölge
si alt bölgeden oluşmaktadır ve biz bu alt bölge saptamasma şu an başlad ı k. Bunu yaparken de 
tabi ki kültür. dokusal yapı. ekonomik yapı gibi gelişken ve bunlara bakarak biz alt bölge tara
ması bazında ça lışma lar yapmaya başlayacagız. Planımıza bu yansıyacak. Bu küiLür fark ı konu
sunda eleştiri geldi. Yine bu konuda bizim planını yapmakta oldugumuz bir ça lışma var. Bu ko
nuda aslında bizim dernegin yürüLmüş oldugumuz bir ça lışma var. GAP Idaresi Bölge Müdürlü
gü. Harran Üniversitesi Iktisat Pakültesiyle birlikte bir ortak ça lışma yürütüyor. Bu çal ışma nın 

da amacı da şu. 

GAP bölgesindeki geli şimleri sosyo-ekonomik ve kültürel açıdan ortaya çıkarmak. Bunu ilk 
olarak sanayi bölgelerine. ticaret ve sanayi oda larına. antik bölgelere fakat bu antik bölgelerin 
araştırması yapılmadı. Bu degerlendirme konusunda arkadaşımızdan katkı alabiliriz .. Diyecek
lerim bu kadar. 

Teşekkürler. 

Prof. Dr.Turhan AKÜZÜM- (GAP Idaresi Danışmanı) 

Çok yararlandıgım bir topla ntı oldu gerçekten. Ben ilk defa katıldım böyle bir toplantıya .ar

kadaşlara teşekkür ediyorum 

Bu ka lkınma planı çalışmasının bu toplantıla rda çok iyi yönetildigini tahmin ediyorum. Buna 
katılımların sık sık yapılmas ıyla da çok iyi yönlendirildigini tahmin ediyorum. Benin. sayın Kep
kep'nin bahsettigi ürün deseni ça lışmasıyla ilgili ufak bir konuya deginecegim. 

Biliyorsunuz. bu Master Plan çalışmas ı 1989'da yapıldı. Ilk Master Plan çalışması. Devlet 
Planlama tarafından. Tabi ki bu bir Master Plan degil. bu bir kalkınma planı çalışması ama şu 
anda gördügün üz ça lışma da Master Plan ça lışması diye geçiyor. Bu Master Plan ça lışmasın

dan sonra ürün deseni ve pazarlaması ça lışması yapıldı. Bu da baz olarak Master Plan çalışma

sını aldı. Ama elimizdeki veriler gösteriyor ki Master Plan çalışmasında önerilen hedeflere ula
şılmadı. Ve bu ürün deseni çalışmasını da tabi havada bıraktı. Çünkü baz olarak 2000 yılına ka
dar ala nın sulamaya açılması . sulamaya açılması aslında sulanmasını göstermiyor ama sula
maya açılmasını öneren bir Master Plan çalışmasında bunun ancak % 11-12'sinin sulamaya 
açıldıgı görüldü ve baz olarak bunu alan ürün deseni pazarlama ça lışması da havada kalması 
dogaldır. 

Bizim bu kalkınma planı çalışmasından bekledigimiz. bunun çok iyi yönlendirilmesi ve ger
çekleştirilecek bir kalkınma planı çalışması olması. Bu da ancak bu toplantılarda n ve sizlerin 
gerçekçi ve bizi yönlendirmesiyle katılımınızla olacaktır. 

Bir başka konu da insan kaynakları ile ilgili. 
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Insanı degerlendirmek aslında en önemli kısmı . daha önceki 1992 senesinde yapılan planda 
böyle bir şey yoktu. Insanın d!lgerlendirilmesini ele almıyoı·du. Kesinlikle bu planın da eski plan 
gibi başarıya ulaşacagı konusunda belli şüpheler oluşacak ve belirsizlikler dogacak. Bu bir ça
lışma ise planın aslında en son aşaması. Ve aslında bu açıdan da en ya ı·arlı aşamalardan biı· 
tanesi. Şu ana kadar bu amaçfal'In saptanması. planın oluşturulması.sonra bir izleme degel'len
diı·me çalışmas ı yapılacak. ve bu izleme d!lgerlendirme çal ışmasını da biz yine çeşitli uzmanların 
çeş itli konularda görüşlerini alacagız. Bu konudaki görüşler de bu dogrultuda d!lgerlendiri ldi di
yebilirim. 

Veri tabanı oluşturulması ile ilgili bir şey va rdı. Envanter oluşturu lması. Bu konuda aslında 
yeni bir plan üzerinde ça lışmaya başladık. Şu anda yazılı olarak Ankara'da alabilec!lginiz bilgi
lerin toplanmasına başladık. Veri toplamanın bitirme suresi şu an için Kasım-Aralık gibi duşu
nüyoı·uz. Bizim bu Mastır Plan ça lış ına larını internet oı·tamına kaydetmek için bir adres vermek 
gerek. Biz bir web sitesi oluşturduk. O web sitesinden. o çalışmanın son halini görebilil'leı·. Eli
nizdeki kartta bunları görebilirsiniz .. 

Yavuz EGE- (Güneydo~u Anadolu Bölgesı Kalkınma Planı ı•roje Yöneticisi) 

Erendim. toplantımızın sonuna da gelmiş olduk. Ben çok degerli katılımcılara katkı larından 

ötüı·ü teşekkür etmek istiyorum. Bunlar bizi yönlendirecek olan katkılar. Aksi halde merkezden. 
masa başında yapılan planlardan farklı bir uygulamanın yeniden tekrarlanması söz konusu ola
cak. Halbuki bunu istemiyoruz. Yani burada sizlerden alacagımız katkılarla yolumuza devam et
mek istiyoruz. Bu açıdan bu toplantıları tekrarlayacagız .. plan sürecince sizlerle tekraı· birlikte 
olacagız. 

Bundan sonraki aşamada muhtemelen sayısallaştırılmış bir halde ve senaryolar. kalkınma 
senaryolarıyla geleGegiz. O aşamada da sizlerin katkılarını rica edecegiz. Çok faydal ı bir toplan
tı oldu. Tabi bu. dedigim gibi. sizin katkılarınızla bu hale geldi. Çok teşekkür· ediyorum Bir istir
hamım daha var. Tekrar hatırlatmak istiyorum onu da: sizlere verilmiş olan formlal'l doldurup 
bizlere iade ederseniz. bırakırsanız çok memnun olacagız. Bunların da ayrıca bizim açımızdan 
taşıd ıgı önem var. 

Buyurun efendim. 

Şemsettln Can KAYA- (II Turizm Müdür Yardımcısı) 

Ben burada bir katkıda bulunmak istiyorum Bunu hemen arz edeyim. 

Tarihi ve kültürel varlıkların korunacak başlıgı altında . Turizm Bakanhgı daha önce GAP böl
gesinde turizm Master Planını çıkardı. Onunla ilgili kaynaktan yararlanılabilir. 

Sayın başkanını çok güzel bir şey söyledi biraz önce. Bölgeler arasında farklı. daha dogrusu 
iller arasıru:la farklı yapılar var dedi. Dogru söylüyor. Bun ları özellikle ön plana çıkarmam ız ge-
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rekiyor Bizim de kendi imkanlamııız mevcut. yararlanmak ist.eyen.mesela turizm müdürlügünün 
kaynaklarından ayrıca yararlanabilir. 

Yavuz EGE- (Güneydogu Anadolu Bölgesı Kalkınına Planı ı•roje Yöneticisi) 

Teşekkür ederiz. Bu Loplantıya ev salıipligi yapan Gaziantep Ticaret Odamıza . 

Mehmet ASLAN- (Gaziantep Ticaret Odası Başkanı) 

Ben de çok t.eşekkür ediyorum sayın başkana . özell ikle size ve a rkadaşların ıza. Bize böyle bir 
fırsat tanıdıgınız için. tüm Gaziant.ep't.eki kamu kuruluşları adına da. sivil toplum öı•gü tleri adı

na da teşekkür ediyorum. Asl ında zaten katılımcılık. demokrasi dedigirniz olayın özü bu. Yani 
oturup konuşmak ve hiçbir önyargıya takılınadan düşünceleri rahatça ifade edebilmek. Bu ülke 
böyle idare edilecek. bunun küçük bir örnegidir. Gaziant.ep Ticaret Odası ve Gaziantep de diger 
kuruluşlar gibi ça lışmaya hazır. Bunu da tüm Gaziantepiiierin adına ifade ediyorum. Hoş geldi
niz. 

Teşekkür ediyorum. 
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G.\Zlılı\'TRP KA TLIJ.IICI Llsrnıl 
ADI SOYADI KURUM TEL 

AU lllSAN OOIIUOCW BO'ınKŞEIIIR BEIEDI~ GE.~EL SEKRt;TERI (3.12) 2203632 
ARW {T/SICIR GAZIAı\'TEP ÜNIVERSITESIIKTISADI \'E IDARI BlU\IlER fAKÜLTESI YARD.IXJÇ.DR. (3.12) 3fi00752 
BE~IR DACU GAP-GlDEM STAJYER OCRENO (3.12) 2300529-2:nl532 
GOKIIM M~:fiN GAP IDAR~ &m' AL PI.-INLAIIA PROJE l!l~IA.\1 (312) 4405210 
IIAULARSI.~~ M lU PROOOK'nvrn; MERKEZI GO~EYOOCU ANADOW BOLGE MÜDÜRI.OCO (3.12) 335200) 
II~TICE EKSEN MILU PRODÜK'nVtrK MERKEZI GONEYOOCU o\NADOW BOLGE MODÜRI.OCO (342) 335200) 
ISliAlL KORKMAZ V•IIJ YARDI~IOSI (3.12) 2300474 
Ktm.U ÇAKIR MILLI PROIJÜKTIVITE MERKEZI GONtJOOCU ANAOOW BOLGt; MÜDÜRLOCO fJ42) 3351975 
KORŞA T GONCO GAZIANTEP SANAYI ODASI GENEl. SEKRETERI (342) 2210000 
M.I'AKW coct;R TÜRKIYE KALKlNMA BANKASI GAZIANTEP ŞUBE MÜDÜRO (342) 2300432·34 
M~IIMET ASI.AN GAZIANTEP TICARET ODASI BAŞKANI fJ42)2ml:KJ 
MEHllf~T IlANin ŞEN ŞAHI~BEY ZIRAAT ODASI BAŞKANI (342) 2315105 
MEHMET POI.AT GAP IDAR~ IKTISADI PLANLAMA VE nNANS MODEIJ.ERI GRUBU YON~iiCISI (312)4405210 
MEHMET ŞAHIN TARIM IL MÜDÜRLOCO BITKI KORUMA ŞUBE MÜDÜRO (342) 3211063 

M~ NIZIPI .• IOCW GAZIANTEP ÇEVRE MÜDÜRLOCO (3421220421XW ı 
M~OLÇAL GAZIANTEP TICARET ODASI GENEL SEKRbiERI (3.12) 2203030 

MIIVWTGO~GOR TOPRAK MAliSUlLERI OFISI BOLGE MÜDÜR YARDIM<lSI (342) 3233477·3232269 

SAU~I KOCAER Gil~'EYOOCU ANADOW IIIRACATÇI BIRLIKlERI GEı\EL SEKRf:fER YARDIMCISI (3.12) 2200JIO 

SERDAR Bll.GI~ ROTA MÜHENDISLIK MÜŞAVIRLIK (342) 2312373 

ŞEMSETTlN CAN KAYA IL TURIZM MÜDÜR YARDIMOSI (342) 230il900 

ŞENGOL lmtf:N GAZIANTEP ÇEVRE MÜDÜRLOCO (342) 220421XWI 

TURilA ~ ılKÜZÜM GAP IDARESI DANlŞMANI (312) 4422324 

YAVUZ EGE GAP IDAR~ GÜNEYOOCU ANADOLU BOLGESI KALKlNMA PLANI PROJf: YON~iiClSI (312) 4405210 

ZEKERIYE K()ÇOKONDER GAZIANTEP ÇEVRE M0DÜRL0Cü (342) 220421XWI 

ZIIINI KEPKEP GAZIM'TEP ZIRAAT ODASI GENEl. SEKR~'TERI (342) 2311039 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKJNMA 1DARESl BAŞKANLIGI 

ADRES : Willy Brandt Sokak, No: 5 06680 Çankaya · ANKARA · Tel: <f l2l 442 23 24 Fax: (0.312) 440 13 84 
BÖLGE MUDÜRLÜCÜ : Şanlıurfa Tineli Çıkış Aız,, P.K. 155 ŞANLIURFA - Tel: (0.414) 314 17 50 Fax: (0.414) 313 50 73 

E-~il: g~x@gap.gov.tr internet: www.gap.gov.tr 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 
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Cinnah Cad. No. 9619 
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